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Septem ber v Talumu
V prejšnji številki Aluminija smo imeli “Poletje v Talumu”, sedaj pa že nekaj časa dežuje in je zelo hladno, pa je šele september. Kaj pomemb
nega se je dogajalo v Talumu v tem času? Odgovor je jasen: septembra smo uspešno ubranili glavno presojo nove verzije sistema kakovosti 
ISO 9001:2000. Obenem smo prestali kontrolno presojo sistema kakovosti varnost in zdravje pri delu ter za okolje. To ni isto kot če ena nogo
metna reprezentanca ubrani ali izgubi status prvaka Evrope, kajti Talum si v sedanjem občutljivem stanju privatizacijskih procesov in drugih 
dogajanj^ Sloveniji enostavno ne sme privoščiti niti najmanjšega zaostajanja. Več o tem lahko preberete v prispevku člana uprave gospoda 
Bojana Žigmana. Poleg tega je potrebno omeniti uspešen začetek litja zlitin v novi livarni. Začel se je novi ciklus izobraževanja: kalkulacija 
stroškov in teamsko delo, tako da smo v stalni učni kondiciji. Začelo se je tudi burno kulturno in zabavno življenje: nova umetniška kolonija 
fotografov, Zdravo Talum in tovarniški piknik. Plače: Uprava je sklenila, da se za mesec september izplača stimulacija v  višini 50 odstotkov 
mase za mesec avgust. Ne moremo tudi mimo spomina na 11. september -  pri tem ni mišljen 11. september 1973, ko so teroristi iz vrst CIE 
podprli umor Salvadorja Allendeja in posledično pet tisočih nedolžnih žrtev na stadionu Santiago de Chille -  ampak tisti september, ko so 
teroristi uničili simbol Svetovnega trgovskega centra v New Yorku. Svet se spreminja, za marsikoga na slabše. Tudi usoda Taluma ne more 
mimo globalnih dogajanj. Poglejmo, kako potekajo dejavnosti, ki narekujejo našo proizvodnjo in poslovanje.

Usoda oskrbe z električno energijo se je po obetavnemu odpiranju evropskega pro
stega trga spet nekoliko zamajala. Gospod H erm an  Š k r in ja r  je o tej pom em bni zade
vi sporoč il sledeče: “Težko je v tem trenutku povedati kaj optim ističnega. Poleg 
pogajanj o nakupu električne energije za naslednje leto s potencia ln im i dobavite lji, ki 
so se komaj začela, se vodstvo Taluma, skupaj z osta lim i ve lik im i industrijsk im i 
porabniki, trud i dokazati državi, da je potrebno sistem sko vzpostaviti taka pravila za 
dostop do cenejše električne energije iz uvoza, ki bi om ogočila  zaščito slovenske 
industrije . Obstaja namreč velika nevarnost, da bodo im eli trgovci enake pravice kot 
neposredni porabniki. Tako bi se spet v rn ili v čase omejenega domačega trga z nes
p re jem ljiv im i cenami električne energije, zlasti za Ta lum .”
Na vprašanje o poteku tekočih in investic ijsk ih  nalog Š krin ja r pove: “V DE Energetika 
poleg tekočega dela pri sprejem u, pretvorbi in razdeljevanju električne energije, 
zemeljskega plina, toplotne energije in surove vode, zaključujem o tud i obveznosti iz 
programa MPPAL-a: prestavljeno je skladišče UNP k pro izvodnji anod, pred zak
ljučkom  je posodobitev vodarne, kjer smo zaradi zanesljivosti oskrbe z vodo zame
n ja li š tir i 50 iet stare črpalke s potopn im i. S tem smo za vodarno lahko p ridob ili 
potrebne projekte izvedenih del, ki so ključni pogoj za pridobitev vodnogospodarske
ga soglasja.Po nekajletnem prizadevanju je v teku izvedba prve faze projekta za nad
zorni s is te m i0 kV mreže, kar bo om ogočalo skrajšanje čase izpadov ob okvarah v 
sistemu napajanja.”
Znano je, da elektroliza C predvideva povečanje toka, kakšno rešitev pripravljate v tej 
smeri? “V ta namen iščemo ponudbe za novo usm erniško skupino 66 kA, prav tako 
še v okviru  M PPAi-2. Zato bo potrebno razširiti tud i 110 kV stika lišče v RTP 
K idričevo, kjer pa bo istočasno potekala nujna rekonstrukcija  celotne RTP s strani 
ELES.Potekajo že intenzivni razgovori o usklajevanju vseh aktivnosti.”

Tako Škrin jar. Najpomembnejše podatke o aktivnostih  na področju nabave surovin je 
pojasn ila  gospa B rig ita  M a ja l:  “Septembra in oktobra se intenzivno dela pri pripravi 
letnih pogodb za nabavo osnovnih surovin: g lin ica, katodni materiali, koks in smola. 
Dosežena cena za g lin ico , ki jo pravkar usklajujem , bo osnovni ind ikator za določanje 
cen vseh ostalih surovin. Naše izhodišče je, da skušamo doseči, da nove cene naj ne 
presegajo cen iz prejšnjega leta. Svetovna situacija  oziroma nizke cene a lum in ija  nam 
narekuje takšno strategijo, čeprav ni nobene garancije, da se vse skupaj iz različnih 
razlogov ne spremeni. Posebej bi želela opozoriti na viš je  cene transporta surovin, ki 
se že sedaj poznajo. V ko liko r bodo proizvajalke nafte povečevale cene zaradi 
poslabšanih varnostnih razmer ali napovedanih vojn, transportni stroški bodo še bolj 
p o ruš ili naša predvidevanja.”

Nič manj niso pomembna aktualna dogajanja na področju  prodaje. M a g . V in k o  
Fiš travec je zaradi omejenega časopisnega prostora v svojem prispevku podal kon
centrirane m is li. Sam pravi, da ga je treba brati med vrsticam i. Evo ga, skoraj brez 
cenzure:

“ Prodajne aktivnosti v septembru s led ijo  dvema ciljem a; sklepanje pogodb za doba
ve do konca leta in p ridob ivan je  poslov za leto 2003.
Gospodarske krize, ki je dosegla vrh v ZDA že konec lanskega leta in je zajela zaho
dno evropske ekonom ije, pri naših prodajn ih aktivnostih  v prvi po lov ic i leta prak
tično ni b ilo  mogoče ču titi. Izjema je b il le popoln i zlom tržišča posode v katero so 
vgrajene naše rondele, karsmo uspeli kompenzirati s prodajo rondic in zmanjšanje 
pogodbene kvote naročil bram Impola skoraj za po lovico . Fenomen rondic je v rela
tivno ozkem krogu potrošn ikov in o ligopolnem  obvladovanju trga s strani majhnega 
števila dobaviteljev. V obdobjih  zmerne konjunkture komajda uspevamo realizirati

naročila našemu krogu kupcev, v času cik lično se pojavlja jočih  recesij pa pade rea
lizacija vsej konkurenci. Realni ind ikator tržnih dogajanj je padajoča krivu lja  cene na 
londonski borzi od začetka lanskega leta. Januarsko povprečje leta 2001 je znašalo 
USD 1.616/t, padajoča krivu lja  pa je končala pri povprečju letošnjega avgusta na 
vsega USD 1 ,292/t. Leto 2002 je v mnogočem ohranilo  stanje iz leta 2001. Takrat se 
je po m nogih letih razcveta in rasti svetovna potrošnja zmanjšala za 3 ,4%  (na 23,9 
m io ton),potrošn ja  razvitega Zahodnega sveta je bila manjša za 6% , na področju 
Severne Amerike, kot največjega svetovnega konzumenta pa celo za 13,5% .
Trenutni položaj na trgu, na kratko rečeno, ni dober. Karkoli že pod krizo razumemo, 
pa pomeni v našem prim eru poglabljanje stagnacije, ki se izraža skozi zmanjševanje 
kupne moči, padanje naročil našim kupcem in v posledičnem zoževanju naših pro
dajnih možnosti. Vendar pa se položaj razlikuje po različnih področjih  uporabe a lu
m in ija . Največji šok doživlja  trg tub, doz, aerosolov in posode oz.odjemalci naših 
rondic in rondel. Izpad im po lskih  naročil se bo nadaljeval do konca leta, čeprav v 
ozadju ni kriza plasmana, ampak zagotavljanje bram iz lastne proizvodnje in iz 
izvoza.
Ob zaostrenih razmerah na trgu bo na odmike od p laniranih prodajnih ko lič in  vplival 
še zagon in uvajanje novih kapacitet v okviru talumskega investicijskega cikla, ki se 
počasi izteka. Po pešanju konjukture stiskalništva v Zahodni Evropi konec lanskega 
in v začetku letošnjega leta bi lahko do konca leta prodali celo večje ko lič ine  drogov 
od naše kapacitete. Podobno je v primeru livarskih zlitin , kjer vsaj pri našem 
največjem segmentu potrošnje, avtom obilski industriji v Evropi, še ni znakov poje
manja visokih  stopenj rasti. Tudi tu bo letos plasman manjši od realnih tržnih 
m ožnosti.”

K ljub vsem krizn im  dogajanjih  v S loven iji in svetu Talum postopoma, potrpežljivo, 
pa vendar uspešno in utemeljeno uveljavlja  svojo strategijo. Res je, da se vse lahko 
obrne na glavo. Lahko tudi nova svetovna kriza preraste v vojno, nenadoma ali 
načrtno je vseeno. Res pa je tudi, da se svet iz dosedanjih kriz ni ničesar naučil. Bode 
v oči dejstvo, da so od številn ih  komemoracij žrtvam septembrskega napada, mnoge 
bile zlagane. Komu verjeti? Osebno ne verjamem tis tim , ki izhajajo zviška, ki so hero
ji samo zato, ker im ajo oblast. Zdi se mi, da je še najbolj resničen in čis t k lic  po 
pravičnem svetu odposlan na ku lturn i predstavi, natanko 11. septembra ob 20 uri, iz 
dvorane Mednarodnega grafičnega centra v L jub ljan i. To pa je že druga zgodba.

Ivo Ercegovič
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P ridobljen  nov c e rtif ik a t -  ISO 9 0 0 1 /2 0 0 0

V TA LU M -u smo se že navadili, da nas vsake pol leta 
zunan ji p re so je va lc i p reverja jo  na p od ro č ju  
kakovosti, v zadnjih  dveh letih pa tud i na področju  
obv ladovan ja  o ko lja , ter p ok licnega  zd rav ja  in 
varnosti. V dneh od 16. do 18. septembra je potekalo 
presojanje vseh treh sistem ov. Posebnost tokratnega 
preverjan ja  je b ila  presoja  sistem a obvladovan ja  
ka kovosti, kot jo  p re dp isu je  nov standard ISO 
9001 /2000 . Na zaključnem  sestanku so presojevalci 
ugo tov ili, da ne obstaja nobena pom an jk ljivos t v s is 
temu in njegovem  izvajanju in nas seznanili, da smo 
uspešno prestali p resojo  in p rid o b ili nov ce rtifika t v 
sk ladu  s s tandardom  ISO 9 00 1 /2 0 00 . Tud i na 
pod roč jih  obvladovanja  okolja , ter poklicnega zdravja 
in varnosti ni b ilo  opaženih pom em bnih pom an
jk ljiv o s ti.

Če se ozremo šest let nazaj, v obdobje, ko sm o prvič 
p rid o b ili certifika t s področja  kakovosti, ugotovim o, 
da se je v vsem tem obdobju  sistem  dopoln jeva l in 
izbo ljševal. U činki delovanja  sistem a se kažejo v 
zm anjšanju deleža stroškov povezanih s kakovostjo in 
v dvigu kakovosti naših pro izvodov, kot jo  ocen ju je jo  
naši kupci.

Nov korak v obvladovanju  kakovosti bodo povzročile  
vsekakor tud i spremembe, ki sm o jih  na področju  
kakovosti v tkali v p ro jekt MPPAI -  II. faza. Prvi uč inki 
so že v idn i na področ ju  zniževanja stroškov rekla
m acij. Vse bolj tore j izpo ln ju jem o zahteve, v m nogih  
prim erih  tud i p ričakovanja  kupcev naših izdelkov.

Da so sprem em be na p o d ro č ju  obv ladovan ja  
kakovosti stalen proces, verjetno ne dvom i nihče več, 
saj se tud i zahteve kupcev neprestano sp rem in ja jo . 
Tako nas že v letu 2003 čaka na področju  p ro izvodn je  
livarskih  z litin  novo ce rtific iran je  v skladu s standar
dom  ISO 16949 s področja  avtom obilske  industrije .

Spoznanje, da je najraciona lne je  vse sistem e vodenja 
združiti, sm o spoznali že pred leti in verjam em o, da 
bom o v letu 2004  doseg li zd ruž itev s is tem ov 
obvladovanja  kakovosti, ravnanje z okoljem , ter pok
licnega zdravja in varnosti. Dela že potekajo in bodo 
najverjetneje končana pred fo rm a lno  zd ruž itv ijo  stan
dardov.

Tudi tokrat sm o dokazali, da zm orem o, kar si zadamo, 
pa ne glede na vse ostale naloge, ki jih  v preteklih  
letih ni m anjkalo.

Bojan Ž igman



DE Rondelice

Kalašnikov v DE Rondelice
Nahajam se v obratu delovne enote Rondelice, na skrajni vzhodni strani Taluma, ki ga zaradi odmaknjenosti, in še bolj zaradi vpliva pomemb
nejših obratov, pogosto obidemo. Rondelice so tisti naš proizvod, ki se uporablja za izdelavo tub in aerosol doz, medtem ko se večji preme
ri (nad 100 mm) uporabljajo za dna nerjaveče posode. V Talumu tradicionalno prevladuje primarna proizvodnja, čeprav se z novo investicijo 
z velikimi koraki razvija livarna in predelava aluminija. Pri teh primerjavah se je dobro spomniti znamenite izjave dr. Čuša “Ko bomo proizva
jali 155.000 ton, pozabimo na elektrolize”. Osebno ne verjamem, da bomo to doživeli toda, strategija, ki jo izvajajo v DE Rondelice je narav
nana v tej smeri: povečujejo proizvodnjo, sledijo zahtevam trga in izboljšujejo kvaliteto izdelkov. Velike težave so imeli, ko je ravno ta panoga 
najbolj čutila posledice gospodarske krize. Na splošno, pa jim gre na roko dejstvo, da je uporaba aluminija vedno bolj razširjena. Danes si je 
težko zamisliti svet brez njega, eni celo trdijo, da je aluminij med glavnimi gibali modernega življenja. Moja sogovornika sta gospod Peter 
Gruber in vodja DE gospod Miran Purg. Razlog obiska je nabava nove štance na liniji za izsekovanje rondelle.

Dipl. ing. Peter Gruber

Gospoda Gruberja verjetno m nogi ne 
poznate, on pa nas zelo dobro. Prišel je 
pred več kot dva jsetim i leti iz Avstrije , 
še v času, ko smo mi m nožično hod ili 
tja. N jegova ž iv ljen jska  pot je zelo zani
m iva in težavna. 0  tem kdaj d rug ič . 
P riše l je kot s trokovn jak na področju  
teh no log ije  in prodaje ronde lic , iz avs
trijske  firm e NEUMANN. Takrat smo pri 
nas šele začeli to p ro izvodn jo  in smo 
im e li ve like  težave na lin ij i.  N jegove 
izkušnje pri delu, posebej pri p r id o b i
vanju kupcev v Evropi so nam ve liko  
pom agale. Tudi danes je z dušo in te le 
som  v Talum u. Na osnovi ekskluzivne 
pogodbe izvaja tehn ično in tržno pod 
poro. Je izjem no deloven in sposoben 
in kar je zelo pom em bno, pozna pet 
tu jih  jez ikov. S lovenskega žal malo, 
toda tega mu nihče ne zameri. Meni 
vedno reče “dobar dan” , tud i če je ju tro , 
in se ob tem, k ljub  svo ji resni pojavi, 
obvezno nasm eji. Navada je, da vsake
ga tu jca  vprašam o: "Kaj o nas m is lite? ” 
Vsi pre tiravajo  s superla tiv i in frazam i -  
vse naj, n a j . . . !  Tudi v zadnjem  
A lu m in iju  ste lahko p re b ra li iz javo 
šanskega študenta: “S loven ija  je pravi 
ra j” . Naj mu verjam em o? Ko pa Gruber 
reče, da naši delavci in strokovn jak i

prekašajo celo Avstrijce , je to čisto  
nekaj drugega.
V rn im o se k novi štanci! Pred tem naj 
še povem, da se osnovna proizvodna 
funkc ija  DE Rondelice sesto ji iz dveh 
tehnološko ločenih sklopov: p ro izvod
nja ozkega traku in izdelava rondelic. 
Imajo tud i svo jo  orod jarno, kjer poteka 
konstru iran je , izdelava in vzdrževanje 
izsekova ln ih  o ro d ij. Nova štanca je 
dobavljena iz Švice, tip : BRUDERER -  
STA 125B. N ajbolj ustreza našim pogo
jem , im a patentiran s istem  prem ika 
paha in poda ja ln ika  traku. Doseže 625 
udarcev na m inu to , kar je treba 
pom nožiti z 13 (to liko  o ro d ij seka naen
krat), in dob im o kapaciteto stroja. Da se 
ne bi u tru ja li -  ka lku lator pokaže, da je 
to 8.125 ronde lic  na m inuto. Pom islite  
ko liko  je to na uro, na dan, mesec itn. 
Oba sogovorn ika  sta zelo ponosna in 
navdušena, da imamo na juč inkovite jšo  
Stanco, ki je izbrana po do lg i in izčrpni 
raziskavi. “ C ilj nam je doseči letno p ro 
izvodnjo  16.000 ton. G lavni generator 
tega pro jekta  pa je g. G ruber,” pove 
Purg, zato mu tud i prepusti besedo.

Gruber je že na začetku presenetil z 
in fo rm acijo , da je pospešek izsekoval- 
nega o ro d ja  na nov i š tanc i enak

pospešku, ki ga doseže metek iz 
kalašnikova. Puf! To ni vse. “Šele po 
50. letih obratovanja bo “ Brudererica” 
potrebovala prvo genera lko.” Kako je to 
m ogoče? “Zato, ker so vaši lju d je  
dovo lj pedantni in s trokovn i, drugje  bi 
generalko potrebovali že po desetih ali 
dvajsetih letih. Od tod tud i dobra kva li
teta. Kaj se reklam acij tiče, vam povem, 
da če nam na p rim er Cebal med 1,5 
m ilijo n a  rondelic  najde le eno slabo, je 
že reklamacija. Še pri letalih niso tako 
s trog i, kajti tam se pri enem m ilijo nu  
letal zanesljivo eden zruši. Iz tega sledi, 
da Talum  ima b o lj kvalite tne k rite rije ,” 
je zatrdil.
Kaj pa konkurenca, trg? “Zanesljivo  
lahko povem, da sm o med na jbo ljš im i 
š t ir im i pro izvaja lc i na svetu. V Evropi 
sm o tre tji, pred nami je le Reihnfelden 
in W utosch ingen. Osnova je kvalite ta in 
se rv is iran je  kupca. Po kva lite ti smo 
manj a li več vsi enaki. Značilno  za ron 
delice je, da s lab ih  ne moreš ne proda
ti ne podariti. D rugi im ajo prednost v 
g lavnem  zaradi b liž in e  kupca in 
manjšega transporta.
Nekaj d rugega je b o lj pom em bno. 
A lu m in iju  m očno konku rira  jek lo  in 
p lastika. Jeklo je cenejše, toda jeklene

doze ne zdržijo  pritiska preko 12 barov, 
ker so varjene. A lum in ijske  zdrž ijo  do 
18 barov, ker se izde lu je jo  na osnovi 
udarnega stiskanja. Večji p ritisk  je pre
dnost, ker om ogoča bo ljše  pršenje  
različn ih sprejev. Poleg tega je a lum in ij 
lažji in se na površ in i a lu m in ijsk ih  doz 
lepše tiska. Če hočemo še zmanjševati 
ceno nam ostane le možnost p ro izvod
nje ronde lic , ki om ogočajo  izdelavo 
sten doz tan jš ih  od 0,4 mm. Surovina 
oziroma, a lum in ij namreč predstavlja  
50 odsto tkov stroškov celotnega izdel
ka. Tanjše0,3 mm stene, ki ohran ijo  
enake mehanske lastnosti, pa je možno 
izde lovati le iz z lit in sk ih  ronde lic  z 
dodatki mangana. M i z litin sk ih  rondelic  
še ne delamo, tudi naši kupci zaenkrat 
tega ne zahtevajo, razen Cebala. 
Trenutno jih  izdelujejo le na eni lokac i
ji,  sčasoma pa zagotovo na vseh. Zna 
se zgod iti, da to bo nujno.
Kaj se tiče p lastičn ih  tub imam zaneslji
ve in form acije , da gre za nam išljeno 
prednost pred a lum in ijem . Sami ste 
verjetno opazili, da ko še zadnji gram 
paste iztisnete iz p lastične tube, se tuba 
vrne v začetno ob liko  in še vedno z lah
koto preberete, kaj na n je j piše. Torej 
gre za m arketing, reklam o.” Tako je 
gospod Gruber, malo jezno, toda poln 
optim izm a zaključ il svo jo  razlago.

Na koncu je vodja  enote M iran Purg na 
kratko po jasn il stra teg ijo : “Gre za plan 
in način prodaje, ki tem elji na povečani 
p ro izvodn ji, določanju  m ejn ih  deležev 
sedanjih  kupcev in stra teških  poveza
vah z os ta lim i kupci. Nadaljn je  večanje 
p ro izvodn je  ronde lic  je pogo jeno  z 
nabavo nove lin ije  za litje  in valjanje  
ozkega traku, ki bo om ogočala tud i 
p ro izvo d n jo  z lit in s k ih  ro n de lic . 
S lednje predstavlja  tržn i izziv pro izva
ja lcem  doz, ker om ogočajo  znižanje 
stroškov na račun tan jš ih  sten .”

Ivo Ercegovič
Nova štanca







Po poletnem premoru ponovno izobraževanje
Po poletnem premoru se vTalumu zopet nadaljujejo razne vrste izobraževanj. Tako smo trinajstega septembra organizirali za naše mlajše 
sodelavce predavanje s področja managementa z naslovom Timsko delo. Seminar smo pripravili v sodelovanju z IEDC -Poslovna šola Bled, 
predavatelj pa je bil dr. Hrvoje Kenfelj. Dr. Kenfelj predava na Medicinski fakulteti v Zagrebu teme s področja managementa, vodenja 
človeških virov in organizacijskega obnašanja. Kot zunanji sodelavec in predavatelj v več kot 600 delavnicah iz organizacijskega obnašanja, 
razvoja managementa in vodenja človeških virov, organizacijske klime in kulture, redno sodeluje z vodilnimi hrvaškimi podjetji. Prav tako pa 
redno predava v IEDC -  Poslovni šoli Bled.

Na sem inarju , ki je imel skrbno odm erjen čas za 
odm ore, sem k ljub  temu za nekaj m inut zm otila  pre
davatelja. Zanim alo me je predvsem to, zakaj se je kot 
zdravnik posvetil raziskovanju č loveških  v iro v  in 
kakšni so trend i na tem področju . D r. K e n fe lj pravi, 
da ga je ta tema p ritegn ila  že kot študenta m edicine, 
zato se je udeležil š tev iln ih  tečajev s področja  kom u
n ikacije  dom a in v tu jin i. Seveda ni jasnega p ro fila , 
kdo bi se moral s tem ukvarjati. Res pa je, da le redko 
to delajo zdravniki. Najpogoste je srečamo poleg p s i
ho logov ekonom iste  in inženirje , ki so se izkazali kot 
uspešni. Ko je začel raziskovati področje  človeških  
v irov, je b ila  to nekakšna tabu tema. Management, 
manager, tim sko  d e lo .. .  to so b ile  skoraj neznane 
besede. Takrat se je v povezavi s tem govo rilo  o 
zm anjšanju zaposlenih, odpuščanju , zamenjavah in 
podobno, ne pa o k ljučnem  m omentu kot je m otiva 
cija, uč inkov itost, se lekcija  . . .  Torej o tem poz itiv 
nem v id iku . “ Pog le jte ,” je b il zelo nazoren predavatelj 
“vi se ukvarjate z novinarstvom  in to je vaša stvar, 
človeški v ir i pa so stvar za psiho loge in lju d i, ki dela
jo  v tej s lužb i. Ampak k lju čn i m om ent je drugačen. Vi 
in mi vsi sm o neke vrste servisne službe. In vsak 
manager mora b iti nekaj p iarovca, ne glede na to, kje 
dela. Je top manager ali prva ostrina managementa. 
G lavni trend na področju  č loveških  v iro v  je ta, da pre
poznamo odgovornost za lju d i. To pa ni stvar neke 
službe, ta le svetuje, temveč managerja. Edino, kar ne 
sme prenesti na druge, je področje  č loveških  virov. 
Kdo lahko bo lje  m otiv ira  svoje ljud i kot on. Ne 
morem jaz iz neke druge službe ocenjevati, ko liko  kdo 
dela, ampak vodja. Kdo sprem lja  delovno u č in kov i
tost? Tudi on. S lužba lahko le svetuje, se lekc ijo  pa 
oprav i vod ja . P odroč je  č lo ve šk ih  v iro v  je to re j 
sestavni del managem enta.”

Ž iv im o v svetu izrazitega tehnološkega razvoja. Ne da 
bi s to p ili čez prag svojega doma, lahko kom un ic ira 
mo z ljudm i po vsem svetu. Pa vendar se včasih zdi, 
da smo b ili srečnejši s sv inčn ikom  v ro k i. . .  Ni tak 
tem po preveč stresen? 0  tem dr. Kenfelj razm išlja  
takole.

“ M oja babica je sanjala o tem, da enkrat v ž iv ljen ju  
v id i Dunaj. In želja se ji je u resn ič ila . Jaz pa sem bil 
samo ta teden v treh državah. Po svetu h itim  z avto
m o b ilo m , z le ta lom , pog o va rja ti se m oram  z 
Angležem, Francozom, N e m cem ..., prepoznavati n ji
hovo ku lturo , moram b iti in fo rm iran , p ričaku je jo , da 
odgovarjam  na e lektronsko p o š to ... In tenzivnost 
stresa je res vsak dan večja. S vo jim  študentom  pra
vim , da jih  n ihče ne s il i teči pod devet sekund na sto 
metrov, ker je nem ogoče. Po drugi strani pa si 
um iš ljam o, da sm o bogovi. Ogrom no zmoremo.Vse, 
kar se ustvarja, že lim o z lahkoto obvladati. Nenehno 
sprejem am o novo in še bo lj novo.

T is ti,k i se zna prilaga ja ti, zmaguje. 0  tem govori tudi 
management sprememb. Sprememba je k ljuč  napred
ka vsake firm e. Samo tis ti, ki zm orejo obvladovati 
sprem em be in se h itro  p rilaga ja ti, so zm agovalci, 
gospodarji.
Iz tega lahko sklepamo dvoje. Uspešna firm a je tista, 
ki dobro vodi in upravlja  človeške vire in tista, ki se 
prilagaja  ozirom a obvlada sprem em be.”

Na vprašanje, kako ocenjuje skupino, ki ji jepredaval, 
je odgovoril: “ O dličn i so in rezultati tu d i.”

Tako dr. Kenfelj. Pogle jm o še, kaj so o tem i in preda
vatelju povedali tr ije  od šestindva jsetih  udeležencev 
sem inarja. Celotna skupina se je pri praktičnem  delu 
z zanim anjem  vk lju č ila  v reševanje prob lem ov in se 
uspešno sooč ila  s svo jim i v logam i v tim u.
M a te j E rnec l: Sem inarji nas lahko bogatijo  ali gredo 
kar h itro  v pozabo. Ta sem inar je b il eden b o ljš ih , saj 
nam je predavatelj na n evs iljiv i način pokazal pot, 
kdaj in kje je delo tim o v  uspešno in sm ise lno. 
M enim , da je v Talumu premalo pravega dela v tim ih , 
ozirom a si napačno razlagamo delovanje tim ov. Pri 
predavatelju se je poznalo, da je delal tud i v gospo
darstvu in ni le teoretiz ira l, kot se ve likokra t zgodi na 
podobn ih  sem inarjih .

Ig o r T o p la k : Veliko tim sko  delo končujem o z zak
ljučkom  investic ije . Torej nam takšna ob lika  dela ni 
tu ja.Tudi v običajnem  delu je ve liko  prvin tim skega 
dela, saj jo  zahteva pro izvodni proces. Z izobraževa
njem se tega bolj zavemo in dob im o pogled še iz d ru 
gega zornega kota.
Na izobraževanju  spoznam o sode lavce tud i v 
drugačn ih  s ituacijah , kar nam kasneje o lajša kom uni
kacijo.
Če ima predavatelj prakso in izkušnje v realnem 
svetu, ima predavanje svo j sm ise l.
H rvaški jez ik  je predavanju dal poseben čar in 
drugačnost.

K a tja  S ever: Sem inar je b il p resenetljivo  dober, za kar 
je v ve lik i meri poskrbel predavatelj. S svo jo  odp rtos
tjo  in sp roščenostjo  nam je zelo jasno prikazal, kdaj 
lahko tim sko  delo prinese pozitivne rezultate in kdaj 
se mu je bolje  izogn iti. Poučne so b ile  tud i vaje, kjer 
je naš tim  zelo nazorno pokazal, kako lahko skupina 
( “ženska ko a lic ija ") zatre dobrega posameznika (ko le 
ga Boštjan Krajnc mi naj oprosti za to travm atično 
izkušn jo). Sem inar je potekal v h rvaščin i, kar se je, 
k lju b  m ojem u začetnemu šoku, izkazalo za dob ro 
došlo  popestritev.

Študij ob delu
Čestitamo izrednim študentom, ki so od ju lija  2001 do 
konca septembra 2002 končali šolanje, in sicer:

Stanislav PAL 

Srečko KONDRIČ 

Alojz STEINER 

Irena ŠIROVNIK 

Marija JAZBEC 

Danica HRNČIČ 

Marija VINDIŠ 

Andrej VINDIŠ 

Roman KUKOVEC 

Jože SLAVIC 

Matevž MOHORKO

Inž. el. 

Strojni tehnik 

Dipl. inž.kem.tehnol. 

Poslovna sekretarka 

Poslovna sekretarka 

Poslovna sekretarka 

Univ. dipl. ekonomistka 

Univ. dipl. ekonomist 

Dipl. ekonomist 

Mag. org. znanosti 

Ekonomist

Nepodeljene štipendije
Podaljšujemo razpisni rok do 15. 10. 2002 za naslednje 
nepodeljene kadrovske štipendije :

1. UNIV.DIPL. INŽ. ELEKTROTEHNIKE ZA ENERGETIKO 
1 štipendija

2. UNIV.DIPL. INŽ. EL. TEHNIKE ZA IND. ELEKTRONIKO 
1 štipendija

3. DIPL. INŽ.METALURGIJE 1 štipendija

4. DIPL.INŽ.VARSTVA PRI DELU IN POŽ. VARSTVA 
1 štipendija

5. UNIV.DIPL. INŽ. METALURGIJE IN MATERIALOV 
1 štipendija

Vera Peklar Vloge sprejema Kadrovska služba Talum
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Aktivnosti za zdravje

Četrti Talumov dan 
za zdravje
B ilo  je, kot vsa leta dosle j: živahno, 
veselo in im eli smo dežnike. Dežnik je 
b il na plakatu, ki je vabil zaposlene na 
dan za zdravje in dežnik je b il darilo  
vsakem u udeležencu le tošn jega  
srečanja. M orda prav zato ni deževalo. 
Tudi letos smo odšli na pohod, kolesa
rji so lahko izbra li težjo ali lažjo pot, 
p lava lc i so uživali v Termah Ptuj, lju b i
te l ji ten isa  pa so zasedli ig r iš ča  v 
K idričevem .
Po p rije tno  preživetem dopoldnevu smo 
se o ko li trina jste  ure začeli zb ira ti na 
letnem kopališču, kjer je že p rije tno  
d išalo po kita jsk i hrani. Za začetek nas 
je pozdravila  d irektorica  V ita la  A nton ija  
K ra jnc in nas povab ila , da si pos
trežemo z izbranim i jedm i iz kita jske 
kuhin je , ki je tako raznolika, da jo  je 
nem ogoče predstaviti v enem dnevu. 
Tudi zato, ker K ita jc i znajo p rip rav iti 
vse, kar leze in gre, razen človeka, kar 
leta, razen letala in kar plava, razen pod
m orn ice. A d ijo  kos ilo , sem p om is lila  ob 
takem p o v a b ilu ... Toda b liž je pog rn je 
nim  mizam smo se pom ika li, bo lj je 
d iša lo. V erje li smo tis tem u, kar je p isa
lo ob vsaki jed i posebej in ob prvih

g riž lja jih  so se razb lin ili vsi dvom i. B ilo 
je slastno. Okusno. Dobro. In to liko  
vrst, da nisem m ogla poskusiti vsega. 
S icer pa je leto tako h itro  o k o li. . .
Vse dobrote  in top lo  sonce so nas pole
n ili, da se je moral rekreator pošteno 
tru d iti preden smo vsta li od m iz in se 
lo tili prve igre iskanja skritega zaklada, 
ki b il pravo presenečenje. Č isto prava 
nojeva ja jca. Eno samo jajce ima to liko  
vsebine, da so nekateri povab ili na 
palačinke tud i sosede.
Igra, ki na jbo lj vžge je b ila  tud i tokrat 
vlečenje vrv i. Kako smo navija li in 
kako sm o se tud i je z ili! Seveda ni šlo  
brez popularnega nogometa.
Preživeli sm o prije ten dan. Na sp isek 
p r is o tn ih  se nas je  vp isa lo  170 
udeležencev, tore j nekaj več kot lani, 
zato verjam em , da bo p rihodn je  leto 
številka  še višja.

Vera Peklar

Ekipa Taluma tre tja
Letos, 21. septembra, je b ilo  že sedmo 
re g ijsko  p reverjan je  u spo so b ljen o s ti 
ekip prve pom oč i c iv iln e  zaščite. 
Tekmovanja, ki je b ilo  v osnovni šo li 
M arkovci se je ude ležila  tud i ekipa 
Talum a, ki so jo  se s ta v lja li: L id ija  
Verden ik, Janez Kozoderc, Branko 
Hertiš, Janez Avguštin , M arijan M etličar 
in Janez Skledar.
Vodja ekipe L id ija  Verdenik pravi, da 
skupaj tekm ujejo že tretje leto in so z 
doseženim rezultatom, tre tjim  mestom, 
zadovoljn i. B ili so dokaj u igrana ekipa, 
ki ji je uspelo razdeliti naloge med seboj 
tako, da je delal vsak tis to , kar mu gre 
na jbo lje  od rok. Ekipa, ki šteje šest 
ljud i, dobi namreč pet poškodovancev, 
ki jih  mora oskrbeti v 15 m inutah. Časa 
tore j ni ve liko . Ponavadi je tako, da 
vod ja  v g robem  ugo tov i s tanje 
poškodovancev, pove, kako naj teče 
delo po vrsti in kaj je na jbo lj nujno. 
Seveda so od loč ilne  prve m inute in to, 
da ugotovi vse poškodbe, kajti eden 
poškodovanec im a lahko tud i več 
poškodb.
K om is ija  skrbno  opazuje in beleži

zaznamke: kako so b ili poškodovanci 
oskrb ljen i, kako so se z n jim i pogova
rja li, kako so jih  transpo rtira li, skratka 
vse.
Ob koncu je razglasitev na jbo ljš ih  in 
vsak posameznik dobi priznanje.
Gospa Verdenik pravi, da ji n iko li ni b ilo  
žal časa, ki ga je prebila  na tečaju. Vsi, 
ki so so de lova li na tekm ovan ju  so 
namreč leta 2000 oprav ili 80 urni tečaj 
prve pom oči. Pred le tošn jim  tekm ova
njem pa so im eli 6 urni obnovitven i 
tečaj, pa tud i doma je b ilo  potrebno 
malo pre lis ta ti literaturo in osvežiti zna
nje. Na tečaju in takšnih tekm ovanjih  si 
č lovek nabere dragocene izkušnje, pravi 
gospa Verdenik, ki ne bo v zadregi, če 
bo treba pomagati ob nenadnem stanju 
kot so nezavest, kap in podobno. “ Vsi 
smo usposobljen i dati osnovno na jnu j
nejšo pom oč.”
Prav ta pa velikokrat rešuje živ ljen ja . 
Čestitam o vsem našim č lanom  ekipe 
prve p o m o č i.

Vera Peklar

Junaku vzpona na 
Triglav
Sodelavci livarne so znani po tem, da se radi srečajo na kakšnem pikniku ali kje druge. 
Tokrat so na pobudo Stanka Horvata sklenili, da ustanovijo ekipo, ki bo začela osvajati 
vrhove. Za začetek niso b ili skromni, kajti izbrali so Triglav in bili bogato poplačani z lep
oto vrhov, ki so b ili 17. in 18. avgusta obsijani s soncem. “Osvojitev vrha je enkraten 
dogodek, ki se ga ne da opisati, ampak ga je treba doživeti, "pripoveduje gospod Horvat. 
Zahvaljuje se sindikatu za pomoč in svojim sodelavcem, predvsem zato, ker so “držali 
besedo” , in za vso dobro voljo, ki so jo ponesli s seboj in je ni zmanjkalo niti za trenu
tek, zato že načrtujejo, kam naslednje leto.



Ločimo problem od ljudi
Kako v podjetjih poteka komuniciranje med menedžmentom in zaposlenimi, med nadrejenimi in podrejenimi? Ali menedžent oskrbi zaposle
ne z vsemi potrebnimi informacijami, jih kdaj povabi k iskanju najboljših možnih rešitev, jim pove, kako je zadovoljen z njihovim delom, lahko 
podrejeni izrazijo svoje ideje, zamisli, predloge . . .  ?

Marsikdaj in marsikje so zaposleni zreducirani zgolj na nava
dne izvrševalce tistega, kar jim  je ukazano. V takem primeru 
je komunikacija na relaciji menedžment - zaposleni eno
smerna, vodi le od enega k drugemu, ne pa tudi nazaj; je 
komunikacija brez dialoga. To je vsiljena komunikacija oziro
ma komunikacija “jaz nad tabo” - jaz govorim in ti ubogaš. 
Pa vendar so dostikrat prav zaposleni tisti, ki vidijo nek pro
blem in rešitev kristalno jasno, medtem ko menedžment 
zaman išče primerno rešitev. Povratna zveza na relaciji 
menedžment - zaposleni bi zato lahko dostikrat prispevala k 
hitremu in učinkovitemu reševanju problemov, prihranku 
časa in denarja, krepitvi zaupanja in iskrenim medosebnim 
odnosom. Največja prepreka na poti k ustvarjanju medseboj
nega zaupanja je gotovo avtoritarni način vodenja in komu
niciranja. Tipičen primer uveljavljanja moči nastane, kadar 
menedžer svoj napad usmeri na osebnost zaposlenega, 
namesto da bi se usmeril na njegovo konkretno vedenje: 
"Zelo si malomaren. Delo opravljaš zelo slabo. Kar naprej se 
pojavljajo iste napake. Brusilni stroj si v tem tednu že dvakrat 
pokvaril."
Veliko bolje bo, če bo konkretiziral svoja opažanja o proble
mu, posplošene trditve pa zamenjal z vprašanjem:
“Brusilni stroj se je v tem tednu že dvakrat pokvaril. Zaradi 
tega je v proizvodnji nastal zastoj. Kje so po tvojem vzroki za 
te okvare?"

Drugi primer, prav tako neprimeren (žal prav tako zelo 
pogost), je dajanje primerjav:
‘‘Le kdaj boš začel delati tako kot Miha? Veliko bolje mu gre 
od rok. Nobene stvari mu ni treba razlagati dvakrat. Tebi pa 
kar naprej razlagam, pa je še zmeraj vse narobe. ”
Tudi tukaj bi bilo treba trditev zamenjati z vprašanjem:
“Kaj misliš, kako bi lahko povečali učinkovitost in zmanjšali 
napake. Bi morda lahko...”
V obeh primerih so bile ostre, obtožujoče in posplošene trdi
tve zamenjane z dejstvi in vprašanji. S konkretnimi opisi in 
dejstvi ter s spraševanjem je tako izginil neprimeren avtori
tarni ton, pogovor pa se je usmeril na reševanje problema 
brez obtoževanja.

Usmeritev pogovora k problemu pa ni vedno enostavna. 
Pogosta napaka, ki se pojavi, je neupoštevanje temeljnega 
pravila komuniciranja: ločiti problem od ljudi. Namesto da bi 
bili trdi s problemom, smo trdi z ljudmi, ki so v ta problem 
vpleteni (obtožujemo jih, napadamo, krivimo, kritiziramo,

celo podcenjujemo ...). Do

te napake pride takrat, kadar menedžer pomeša vsebinsko 
raven in raven odnosov. Problem, ki je vsebinske narave, se 
namreč nanaša na vsebino dela. Opredeliti moramo 
razsežnosti problema - iščemo vzroke, zakaj smo se znašli v 
takem položaju, pogovarjamo se o posledicah, ki so nastale 
in razmišljamo o mogočih rešitvah, s katerimi bi poiskali 
izhod iz nastale situacije in dosegli želeni cilj. Problemi v 
podjetjih so v veliki večini vsebinske narave, žal pa se dosti
krat rešujejo na osebni ravni:
Andrej: Prodajna ponudba, ki ste jo sestavili za podjetje..., 
je en velik zmazek. Toliko ljudi je v vašem oddelku, pa niste 
sposobni sestaviti ene dobre pogodbe. Kako lahko delate 
tako diletantsko!?
Borut: Ne delaj se norca izmene in mojih ljudi. Ali sploh veš 
koliko dela imamo? Če je tako pomembno, zakaj pa nisi 
prišel in nam s svojimi nasveti pomagal.
To je tipični primer vsebinskega problema, ki se rešuje na 
osebni ravni; zaradi tega nastaja vse več zamer in težav pri 
sodelovanju in razumevanju drug drugega. Namesto da bi se 
nadrejeni in podrejeni posvetila vsebini problema, izpostavi
la dejstva in konkretizirala nastalo situacijo, sta se medseboj
no napadala. Če bi torej rada rešila problem in imela še nap
rej dober medosebni odnos, se morata z osebne ravni usme
riti na raven dejstev:
Andrej: V ponudbi za podjetje ...sem opazil, da je postav
ljena cena za 5% previsoko, čas dobave je 10 dni namesto 
15, pa tudi rabat bi lahko bil za 2% večji. Bi lahko to danes 
še enkrat preverili in uredili?
Borut: Šlo bi do dveh, če lahko jutri dokončam osnutek 
pogodbe, za katero sva se dogovorila prejšnji teden. Vam to 
ustreza?

Napad na osebnost je torej najbolj pogost način izražanja 
moči in uveljavljanja avtoritete in s tem kršenja temeljnih 
pravil komuniciranja. Če menedžer tovrstne napade iz svoje 
komunikacije odstrani, je napredek velik. Pozoren pa bo 
moral biti še na nekatere elemente učinkovitega komunicira
nja:
“Morali boste zmanjšati zamude pri transportu naših izdel
kov. Zadnje čase se nekatere stranke kar naprej pritožujejo 
nad našo počasnostjo. Sami dobro veste, da morajo biti 
pošiljke dostavljene v roku, ki je zapisan v pogodbi. Če se ne 
bomo popravili, nas bodo te stranke zapustile. "
V tem primeru menedžer sicer ni žalil in napadal osebnosti 
zaposlenih, vseeno pa jim  je posredno dal vedeti, da so oni

krivi za težavo. Naprtil jim je

krivdo in odgovornost za nastali položaj, ne da bi jih sezna
nil z dejstvi in vzroki, izognil pa se je tudi skupnemu iskanju 
rešitve. Namesto da bi problem konkretiziral, je uporabil pos- 
plošitve (morali boste, zadnje čase, dobro veste). Iskanje 
odgovora in optimalne rešitve problema je možno le takrat, 
če se problem najprej opiše s konkretnimi dejstvi, pos
plošene trditve pa se zamenja z vprašanji:
“Prejšnji teden ste podjetjema ... in ... dvakrat dostavili 
pošiljke z enodnevno zamudo. Ti dve podjetji sta eni izmed 
naših največjih naročnikov, saj odkupita kar 15% naše pro
izvodnje. Če bi ju izgubili, bi to za naše podjetje pomenilo 
500 milijonov izgube. Zato je za nas še posebej pomembno, 
da se držimo dogovorjenih rokov. Kaj pravite, kako bi lahko 
odpravili te zamude?"

S tem, ko menedžment in zaposleni iz svoje medosebne 
komunikacije izločijo posploševanje in domnevanje ter se 
izognejo primerjavam, negacijam in osebnim obtožbam, 
nastanejo temelji, na katerih lahko začne rasti medsebojno 
zaupanje in sodelovanje. Pri tem seveda ne moremo pričako
vati, da bodo zaposleni nenadoma postali gonilna sila pri 
reševanju problemov in dajanju pobud. To je mogoče šele 
takrat, ko zaposleni čutijo dovolj veliko pripadnost podjetju. 
Graditev te pripadnosti pa je dolgotrajen proces, ki ga mora 
začeti in voditi menedžment. Pri ustvarjanju pripadnosti pod
jetju bo za začetek že dovolj, če menedžment zaposlene 
seznani oziroma spomni, kakšni so cilji podjetja in kateri so 
skupni interesi:
“Kot veste, je naš prvi cilj imeti zadovoljne stranke, ki nam 
pomenijo stalni vir dohodkov. Zato bi bilo za nas vse zelo 
neugodno, če bi se zamude ponavljale in bi izgubili kakšno 
pomembno stranko. Kaj mislite, kaj bi se dalo storiti, da 
bomo imeli vsi čim večje koristi oziroma dobiček?" 
Poudarjanje skupnih ciljev, apeliranje na skupne interese in 
vprašanja, ki se nanašajo na prihodnje odločitve, je način 
vzpodbujanja, ki bo zaposlene težko pustil hladne in jih bo 
izzval k razmišljanju. Poleg tega pa bo prišlo do še enega 
pozitivnega premika: težišče reševanja problemov se bo pre
maknilo v  prihodnost. Menedžment in zaposleni se bodo 
začeli pogovarjati o tem, kako in na kakšen način naj izb
oljšajo svoje delo, in ne več o tem, kaj so storili narobe, kdo 
je kriv in kako bi ga kaznovali. Spremembe bodo gotovo opa
zne.

Tatjana Zidar Gale 
Boris Gale

Zahvala

Ob smrti našega dragega 
moža, očeta in dedka 
Slavka Kaisersbergerja, upo
kojenca Taluma,
Se iskreno zahvaljujemo sin
dikatu Taluma in godbi ter 
sodelavcem Livarne III, za 
darovano cvetje

Zahvala

Ob boleči izgubi dragega 
moža
Antona Karneža
Se iskreno zahvaljujem sindi
katu Taluma za cvetje, vsem 
sodelavcem in prijateljem za 
izrečeno sožalje in spremstvo 
na zadnji poti.

Zahvala
Ob boleči izgubi dragega 
moža, očeta, dedija, brata, 
botra, strica in tasta Alojza 
S m olingerja, upokojenca 
Taluma. Se iskreno zahvalju
jemo njegovim nekdanjim 
sodelavcem, prijateljem in 
znancem, ki so ga v tako veli
kem številu pospremili na nje
govi zadnji poti.
Hvala sindikatu Taluma, pod

jetju Vargas Al in Albin Promotion za izrečeno sožalje, darova
no cvetje, sveče in odigrano Tišino.



Klub ljubiteljev klasičnih in športnih vozil 
Kidričevo se predstavlja

Aluminij! Kovina prihodnosti! O njej so sanjali že v davni preteklosti, in sicer pri razvoju avtomibilizma in motociklizma. Razmišljali so o tem, 
kako bi naredili prevozno sredstvo čim lažje. Tako so izdelovali motorje iz aluminija in za dokaz imamo še danes ohranjena on obnovljena sta
rodobna vozila (oltimerje) iz dvajsetih let prejšnjega stoletja, lastniki takih vozil pa se združujejo invključujejo v Oltimer klube, ti pa v zveze in 
mednarodne organizacije, ki ohranjajo tehnično dediščino Enega takih klubov vam bom skušal predstaviti. Verjetno mnogi na veste, da ima 
na Tovarniški cesti 10 v Kidričevem sedež tudi Klub ljubiteljev klasičnih in športnih vozil Kidričevo. Šteje 60 članov, med katerimi je veliko 
članov podjetja Talum, ki nam od vsega začetka stoji ob strani. To pa je tudi razlog, da klub predstavim v časopisu Aluminij.

Klub je bil ustanovljen 22. 9. 1999 v Ki
dričevem. Zamisel o klubu se je rodila po 
prvem srečanju oltimerjev v občini Kidričevo, 
ki ga je organiziral Stanko Kores, dirkač s sta
rodobnimi motorji (sedanji predsednik kluba). 
Srečanje je potekalo po mejah Kidričevega. 
Prvič so se lastniki zbrali s svojimi starodobni- 
ki 20. maja 1999 pred restavracijo Pan v 
Kidričevem, kot tudi vsa nadaljnja trileta, kjer 
nas podjetje Vital prisrčno sprejme in poskrbi, 
da naši gostje niso lačni in žejni, ampak zado
voljni, ko odidejo. Pripravili smo tudi razstavo 
v spomin našemu velikemu izumitelju Janezu 
Puhu. Obiskovalci so si lahko ogledali 
Puchovo motorno kolo iz leta 1902 in razstavo 
slik iz njegovega življenja in njegovih izumov. 
Nagovorila pa nas je tudi, sedaj žal že pokojna 
gospa Kristina Šamperl Purg iz Zgodovinskega 
arhiva Ptuj, ki nas je vedno spodbujala, nas

bodrila in podpirala. Od tam smo krenili v 
tovarno Talum, kjer smo si ogledali litje platišč 
iz aluminija. Naredili smo krožno vožnjo po 
tovarni. Povorka s starimi vozili iz tridesetih let 
pa je izgledala kot prizor iz starega gangster
skega filma. Pot je vodila najprejna Ptujsko 
Goro, kjer nas je pogostila občina Majšperk in 
naprej proti Cirkovcam, Pragerskemu, 
Starošincam, in nazaj v Kidričevo. Ob koncu 
prireditve je vsak udeleženec prejel zahvalo za 
sodelovanje in maskoto srečanja, ki je bila gli
nen divji prašič iz opekarne Pragersko. To pa 
zato, ker imamo na tem območju zelo veliko 
domačih prašičev in manj divjih.
Po srečanju se je rodila ideja o klubu, ki bi 
združeval ljudi, katerim je mar za tehnično 
dediščino in bi radi pokazali svojim otrokom s 
čim vse so se vozili naši dedki in babice.

Glavna pobudnika za ustanovitev kluba sta bila 
Stanko Kores in predsednik uprave Taluma 
mag. Danilo Toplek. Tako se je 22.septembra 
99 zbralo 16 zanesenjakov, sprejelo ime, pravi
la ter vodstvo kluba. Zelo smo hvaležni Darku 
Ferlincu, ki je izdelal nas logotip kluba, ki ima 
edinstven čar in je v slovenskem prostoru 
odlično zaznamoval naš klub.

Naslednje leto, 22. maja 2000, je Klub ljubite
ljev klasičnih in športnih vozil Kidričevo organ- 
ziral muzjsko vožnjo v občino Videm in občino 
Gorišnica ter na grad Bori, in sicer z naslovom 
Po deželi kurentov. Ogledali smo si izdelavo 
kurentov pri Deta centru na Ptuju. Maskota 
tega srečanja pa je bil kurent, ki ga je prejel 
vsak udeleženec.

Sledilo je tretje srečanje oltimerjev, 23. junija 
2001, ko je muzejska povorka potovala po 
Občini Hajdina, kjer so nas prav prisrčno 
pričakali in kjer smo praznovali 10 letnico 
Republike Slovenije. Na tem srečanju je prvič v 
Slovenijisodeloval gasilski avto PDG Polskava 
iz leta 1927. To srečanje smo imenovali Po 
Dravskem polju, vsak udeleženec pa je prejel v 
zahvalo knjigo 100 let avtomobilizma na 
Slovenskem.

Letos, 22. junija 2002, je klub organiziral že 
četrto srečanje po občini Kidričevo in občini 
Rače Fram. Obiskovalcem iz Slovenijie in tuji
ne smo predstavili občino, kjer ne tečeta med 
in mleko, ampak aluminij in mleko. Počastili 
smo 11.obletnico Slovenije, tretji občinski pra
znik občine Rače Fram in peti občinski praznik 
občine Kidričevo. Pred gradom Rače, ki je 
sedaj lepo obnovljen, so nam lastniki staro
dobnih vozil iz 30, 40 in 50 tih let, ki so bili 
temu primerno oblečeni, pričarali nepozaben 
dan.

V klubu stremimo za tem, da s srečanji oltime
rjev ljudem na nek način prikažemorazvoj avto
mobilizma in motociklizma ter vozila, katera 
lahko vidimo samo še v muzejih in so vredna 
ogleda. Tako na naših srečanjih sodelujejo

vozila kot so motorno kolo Laurin&Klement, 
častitljive starosti iz leta 1903, avtomobili, s 
katerimi so se vozile slavne osebnosti, Ford 
Galaxy, s katerim je snemal film John Travolta, 
Bently, s katerim se je vozil Roger Moor, znan 
pod imenom James Bond, avtobus, ki ga je 
skonstruiral Slovenec Bloudek ter Certusov 
stari avtobus, ki je vozil na tem območju, cela 
zbirka Mercedesev, med katerimi se najde tudi 
takšen, s katerim so se vozile znane vplivne 
vojaške osebe. Ker so to vozila, ki imajo veliko 
vrednost, na naših srečanjih poskrbimo tudi za 
varnost. Od vsega začetka nas spremlja Vargas 
Al, kateremu se iskreno zahvaljujemo in 
upamo, da nam bo še vedno stal ob strani.
Na letošnjem srečanju se je klub približal svo
jemu cilju, prikazati ljudem starodobna vozila, 
ki so vredna tega imena.
Razmišljamo že o novem projektu, vendar naj 
ostane skrivnost. Radi bi se namreč zahvalili- 
podjetju Talum, ki leta 2004 praznuje 50 letni-

srečanj, našega kluba in marsičesa v naši 
občini. Klub zato prireja srečanja v celotni 
Upravni enoti Ptuj, saj občinski svetniki, razen 
župana, nimajo posluha za ohranjanje tehnične 
dediščine.
Štiriletna zgodovina Kluba ljubiteljev klasičnih 
in športnih vozil Kidričevo je le kapljica v 
morju proti zgodovini Taluma. Pa vendar nas 
povezuje aluminij. Talum z novo tehnologijo se 
širi in veča, prideluje večje količine in kvalite
tnejši aluminij, ki ga pred osemdesetimi leti še 
ni bilo, mi pa ga ohranjamo vklubu in čuvamo 
na naših starodobnih vozilih.
Vsi, ki radi obujate stare čase, ki radi vidite 
kakšno muzejsko vozilo, ali ga imate doma, ste 
pri nas dobrodošli.
Pozdravljam vas tajnik Kluba ljubiteljev 
klasičnih in športnih vozil Kidričevo in štipen
dist podjetja Talum

Stanko Kores ml.
co delovanja, brez katerega ne bilo naših

Likovna kolonija Talum - enajstič

Družba Talum je že enaj
stič gostila  umetnike iz 
S lovenije in tujine. Tokrat 
se je na Ptujskem gradu 
zbralo enajst fotografov, ki 
jih  je izbral naš nekdanji 
sodelavec in fotograf m o j
ster Stojan Kerbler. 
K o lon ija  je potekala v 
prvem tednu septembra. 
Fotografi so delali na 
Ptuju in njegovi okolic i, 
nekateri pa tudi znotraj 
ograje Taluma. Kot vse 
um etnike doslej so jih  
najbolj navduševali stari 
in opuščeni obrati tovar
ne. Dela, nastala na ko lo 
n iji, bodo razstavljena v 
M ihe ličev i g a le riji na

Ptuju. Otvoritev razstave 
bo 30. oktobra 2002 ob 
18. uri. Ob razstavi bo 
izšel katalog z opisi avto
rjev in reprodukcijam i n ji
hovih fotografij. Kolonijo

je, kot vsako doslej, orga
nizira l Darko Ferlinc. 
Talumova zbirka likovnih 
del bo spet bogatejša za 
okoli dvajset novih ume
tniških fotografij.

Fotografi: Gaberščik, Mjeda, Jeraj in Lunder

Časopis družbe Talum. Naslov uredništva: Talum, d.d. 2325 Kidričevo, Tovarniška c. 10, telefon: 02 7995-112, telefaks: 02 7995-139.
Izhaja mesečno v nakladi 2300 izvodov. Glavna in odgovorna urednica: Vera Peklar. Sodelavca: Darko Ferlinc in Ivo Ercegovič. Fotografija: Stojan 

Kerbler, Darko Ferlinc, Vera Peklar, Ivo Ercegovič. Računalniška obdelava: OK repro studio, Maribor. Tiskarna Bezjak, Maribor.


